

"اتحاد غرف التعاون" يبحث تعزيز التكامل الاقتصادي

بحث مجلس إدارة اتحاد غرف دول مجلس التعاون الخليجي، في اجتماعه الـ 64 والذي استضافته غرفة تجارة وصناعة الشارقة بدعوة من اتحاد غرف الإمارات، مجموعة من القضايا المهمة المتعلقة بتعزيز التعاون الاقتصادي الخليجي، والاستفادة من مختلف التسهيلات التشريعية والدعم الذي تقدمه القيادات الحكيمة لدول مجلس التعاون الخليجي للغرف التجارية، والعمل على دعم القطاع الخاص الخليجي وتعزيز مساهمته في مسيرة التنمية الاقتصادية المستدامة التي تشهدها دول مجلس التعاون لدول الخليج العربية.

ترأس الاجتماع رئيس اتحاد الغرف الخليجية، رئيس غرفة تجارة وصناعة عمان فيصل بن عبد الله الرواس، بحضور رئيس مجلس إدارة اتحاد غرف التجارة والصناعة في دولة الإمارات العربية المتحدة، رئيس غرفة أبوظبي أحمد جاسم الزعابي، ونائب رئيس مجلس إدارة اتحاد غرف الإمارات، رئيس مجلس إدارة غرفة تجارة وصناعة الشارقة عبد الله سلطان العويس، إلى جانب مشاركة رؤساء الغرف الخليجية، وعدد من المسؤولين من غرف الإمارات وغرفة الشارقة والغرف الخليجية. وناقش الاجتماع مخرجات عدد من اللقاءات التشاورية التي عقدها مجلس إدارة اتحاد غرف دول مجلس التعاون الخليجي مع الجهات الحكومية ذات العلاقة بتطوير التعاون في مجالات الاقتصاد والتجارة والصناعة والاستثمار، وما تقدمه من تسهيلات للقطاع الخاص في هذا الإطار.

وتوجه فيصل بن عبد الله الرواس بالشكر لحكومة وشعب دولة الإمارات الشقيقة وإلى

اتحاد غرف الإمارات وغرفة الشارقة على حسن الاستقبال، وعلى جهودهم في تنظيم هذا الاجتماع الذي يأتي في وقت يشهد فيه الاتحاد تغيرات إيجابية في علاقاته مع الجهات المعنية بدول المجلس، حيث أصبح للاتحاد دور مهم في مسيرة التنمية الاقتصادية الخليجية، ونجد اليوم الاهتمام الكبير من قادة دول المجلس، في دعم وتمكين القطاع الخاص، كما نلمس الاهتمام الواضح من وزراء القطاعات الاقتصادية بدول المجلس وفي مقدمتهم وزراء التجارة والصناعة على إشراك القطاع الخاص في القضايا الاقتصادية، وتعزيز التواصل معه والأخذ بمرئياته في الشأن الاقتصادي.

وأشار الرواس إلى أن اتحاد غرف دول مجلس التعاون الخليجي حقق خلال الفترة الماضية العديد من الإنجازات، حيث تم الانتهاء من حل 27 تحدياً تم طرحها في اللقاءات التشاورية، وتبني أكثر من 5 مبادرات على المستوى الخليجي طرحها الاتحاد على المعنيين بدول المجلس، فضلاً عن الأخذ بمقترحات الاتحاد في خلق الحوافز الداعمة للقطاع الخاص. كما لعب الاتحاد دوراً مهماً مع الاتحاد الجمركي لحصر أهم التحديات التي تواجه نمو التجارة البينية بين دول المجلس والتي اعتمدت من المسؤول بدول المجلس وتم وضع خطة عمل لإنجازها. كما اتفق الاتحاد مع المعنيين بالأمانة العامة على عقد ندوات اقتصادية متخصصة مع القطاع الخاص الخليجي في قضايا الاتحاد



الجمركي والسوق الخليجية المشتركة. من جانبه رحّب أحمد جاسم الزعابي، في كلمته برؤساء الغرف الخليجية المشاركين في الاجتماع، مؤكداً أن انعقاده في إمارة الشارقة يعكس التزام دولة الإمارات بتعزيز العمل الخليجي المشترك. مشيراً إلى أهمية الاجتماع لما يبحثه من مواضيع وقضايا تهم القطاع الخاص الخليجي، والذي يأتي ضمن توجهات دولة الإمارات في تعزيز العلاقات الخليجية بين أصحاب الأعمال الإماراتيين ونظرائهم الخليجين، ولنوكد من خلاله على دعم ومساندة اتحاد غرف دول مجلس التعاون الخليجي ليلعب الدور الرئيس في التنمية الاقتصادية الخليجية ويكون رانداً في تمثيل هذا القطاع الحيوي خاصة في هذه الفترة التي تشهدها دول مجلس التعاون الخليجي والتطور والنماء في ظل القيادة الرشيدة.

وبدوره أكد عبد الله سلطان العويس، أن استضافة غرفة تجارة وصناعة الشارقة لهذا الاجتماع المهم، تعكس مكانة الإمارة الرائدة كمركز حيوي للأعمال والاستثمار في المنطقة، والتزامها بدعم جهود التكامل الاقتصادي، وتعزيز التواصل والتعاون بين مجتمع الأعمال الخليجي، وتبادل الخبرات والمعرفة، وتشجيع الاستثمار والتجارة البينية، مشيراً إلى الدور الذي تسهم به غرف التجارة والصناعة في دول مجلس التعاون الخليجي في تعزيز التعاون التجاري وتطوير جهود القطاع الخاص في النشاط الاقتصادي الخليجي، لافتاً إلى الدور الريادي الذي يلعبه اتحاد غرف الإمارات وغرفة الشارقة في دفع عجلة التنمية الاقتصادية، من خلال إطلاق مبادرات نوعية

تسهم في تطوير القطاعات الرئيسية وتعزيز المشاريع والاستثمارات المشتركة، عبر تنظيم الملتقيات الاقتصادية وتقديم جوائز تحفيزية للمشاريع المتميزة لتشجيع ريادة الأعمال على المستويين المحلي والخليجي، ضمن الجهود الهادفة إلى تعزيز مكانة دول مجلس التعاون الخليجي على خارطة الاقتصادية العالمية.

وأكد رئيس غرفة البحرين سمير عبدالله ناس أن اتحاد غرف دول مجلس التعاون الخليجي يعمل على تعزيز التعاون التجاري والاستثماري بين دول الخليج لمواجهة التغيرات الاقتصادية العالمية وتأثيراتها على الأسواق المحلية. مشدداً على أهمية إقامة شراكات صناعية خليجية متكاملة تساهم في تنمية مختلف القطاعات الاقتصادية، بما يمتاشي مع توجهات قادة دول مجلس التعاون لتعزيز التكامل الاقتصادي وتحقيق التنمية المستدامة.

وأكد أن الغرفة تسعى باستمرار إلى تعزيز التكامل الاقتصادي الخليجي من خلال التنسيق بين الدول الأعضاء في مختلف المجالات وتوحيد الأنظمة الاقتصادية والمالية، مشدداً على أهمية دفع التقدم العلمي والتكنولوجي من خلال المشاريع المشتركة، مؤكداً على دور القطاع الخاص في تعزيز الاقتصاد الخليجي لمواجهة التحديات.

[المصدر \(موقع اتحاد الغرف الخليجية، بتصرف\)](#)

■ Federation of GCC Chambers Discusses Enhancing Economic Integration

The Board of Directors of the Federation of Gulf Cooperation Council Chambers discussed, in its 64th meeting hosted by the Sharjah Chamber of Commerce and Industry at the invitation of the Federation of UAE Chambers, a number of important issues related to enhancing Gulf economic cooperation and benefiting from the various legislative facilities and support provided by the wise leadership of the Gulf Cooperation Council countries to the chambers of commerce, and work to support the Gulf private sector and enhance its contribution to the sustainable economic development process witnessed by the Gulf Cooperation Council countries.

The meeting was chaired by the Chairman of the Federation of Gulf Chambers, Chairman of the Oman Chamber of Commerce and Industry, Faisal bin Abdullah Al Rawas, in the presence of the Chairman of the Board of Directors of the Federation of Chambers of Commerce and Industry in the United Arab Emirates, Chairman of the Abu Dhabi Chamber, Ahmed Jassim Al Zaabi, and the Vice Chairman of the Board of Directors of the Federation of UAE Chambers, Chairman of the Board of Directors of the Sharjah Chamber of Commerce and Industry Abdullah Sultan Al Owais, in addition to the participation of the heads of the Gulf chambers, and a number of officials from the UAE chambers, the Sharjah Chamber, and the Gulf chambers.

The meeting discussed the outcomes of a number of consultative meetings held by the Board of Directors of the Federation of GCC Chambers with government agencies concerned with developing cooperation in the fields of economy, trade, industry, and investment, and the facilities they provide to the private sector in this regard.

Faisal bin Abdullah Al Rawas thanked the government and people of the sisterly UAE, the Federation of UAE Chambers, and the Sharjah Chamber for the warm reception and their efforts in organizing this meeting, which comes at a time when the Federation is witnessing positive changes in its relations with the relevant authorities in the GCC countries. The Federation has become an important role in the Gulf economic development process, and today we find great interest from the leaders of the GCC countries in supporting and empowering the private sector. We also see clear interest from the ministers of economic sectors in the GCC countries, especially the ministers of commerce and industry, in involving the private sector in economic issues, enhancing communication with it, and taking into account its views on economic affairs.

Al Rawas pointed out that the Federation of GCC Chambers has achieved many accomplishments during the past period, as 27 challenges raised in the consultative meetings were resolved, and more than 5 initiatives were adopted at the Gulf level, which the Federation presented to those concerned in the GCC countries. In addition to adopting the Union's proposals to create incentives to support the private sector, the Union also played an important role with the Customs Union to identify the most important challenges facing the growth of intra-trade between the GCC countries, which were approved by the official in the GCC countries and an action plan was developed to accomplish them. The Federation also agreed with those concerned with the General Secretariat to hold specialized economic seminars with the Gulf private sector on issues of the customs union and the



Gulf common market.

For his part, Ahmed Jassim Al Zaabi welcomed, in his speech, the heads of the Gulf chambers participating in the meeting, stressing that its convening in the Emirate of Sharjah reflects the UAE's commitment to strengthening joint Gulf action. Pointing out the importance of the meeting, as it discusses topics and issues of interest to the Gulf private sector, which comes within the UAE's orientation to strengthen Gulf relations between Emirati business owners and their Gulf counterparts, emphasizing through it our support and assistance to the Federation of Chambers of the Gulf Cooperation Council countries to play the main role in the Gulf economic development and to be a pioneer in representing this vital sector, especially during this period that the Gulf Cooperation Council countries are witnessing and the development and growth under the wise leadership. In turn, Abdullah Sultan Al Owais stressed that hosting this important meeting by the Sharjah Chamber of Commerce and Industry reflects the emirate's leading position as a vital business and investment hub in the region, and its commitment to supporting economic integration efforts, enhancing communication and cooperation between the Gulf business community, exchanging expertise and knowledge, and encouraging investment and inter-trade. Pointing

out the role played by the chambers of commerce and industry in the GCC countries in enhancing trade cooperation and developing the efforts of the private sector in the Gulf economic activity, pointing out the pioneering role played by the Federation of UAE Chambers and the Sharjah Chamber in driving economic development. By launching qualitative initiatives that contribute to developing key sectors and enhancing joint projects and investments, through organizing economic forums and providing incentive awards for distinguished projects to encourage entrepreneurship at the local and Gulf levels, as part of efforts aimed at enhancing the position of the Gulf Cooperation Council countries on the global economic map.

Chairman of the Bahrain Chamber, Sameer Abdullah Nass, stressed that the Federation of Chambers of the Gulf Cooperation Council countries is working to enhance trade and investment cooperation between the Gulf countries to confront global economic changes and their effects on local markets. Stressing the importance of establishing integrated Gulf industrial partnerships that contribute to the development of various economic sectors, in line with the directives of the leaders of the GCC countries to enhance economic integration and achieve sustainable development.

He stressed that the Chamber is constantly seeking to enhance Gulf economic integration through coordination between member states in various fields and unifying economic and financial systems, stressing the importance of promoting scientific and technological progress through joint projects, and emphasizing the role of the private sector in strengthening the Gulf economy to face challenges.

[Source \(Federation of GCC Chambers Website, Edited\)](#)

Facebook Founder's Fortune Breaks New Record and Reaches \$200 Billion

Technology companies have dominated U.S. stock markets since the start of 2024, with NVidia shares rising 140 percent this year alone, whose chips are the gold standard in artificial intelligence applications, accounting for about a quarter of the S&P 500's 17 percent gain. Microsoft, Apple, and NVidia collectively share about 20 percent in the S&P 500, although shares of the top two companies have gained significantly less this year than NVidia.

Despite NVIDIA's dominance, tech companies overall, account for more than 31 percent of the S&P 500's relative weight and have led many billionaires to fantastic profits since the beginning of the year.

According to the Bloomberg Billionaires Index, Mark Zuckerberg of Meta Platforms has collected the most of these gains, as his wealth rose by more than \$ 72 billion to reach \$ 200 billion, the highest level reached by the Facebook founder since joining the list of the 500 richest people in the world.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](#)

ثروة مؤسس "فيسبوك" تحطم رقماً قياسياً جديداً وتصل إلى 200 مليار دولار



هيمنت شركات التكنولوجيا على أسواق الأسهم الأمريكية منذ بداية عام 2024، حيث شكل ارتفاع أسهم إنفيديا بنسبة 140 في المئة هذا العام وحدها، والتي تعتبر رقائقها المعيار الذهبي في تطبيقات الذكاء الاصطناعي، حوالي ربع مكاسب مؤشر ستاندر أند بورز 500 البالغة 17 في المئة.

وتبلغ حصة مايكروسوفت وأبل وإنفيديا مجتمعة نحو 20 في المئة في مؤشر ستاندر أند بورز 500، رغم أن أسهم الشركتين الأوليين حققت مكاسب أقل كثيراً هذا العام من مكاسب إنفيديا.

وعلى الرغم من هيمنت "إنفيديا"، إلا أن شركات التكنولوجيا بشكل عام، تمثل أكثر من 31 في المئة من الوزن النسبي لمؤشر "S&P 500"، وقادت الكثير من الملياريات إلى تحقيق أرباح خيالية منذ بداية العام.

ووفقاً لمؤشر "بلومبرغ للملياريات"، فقد جمع، مارك زوكربيرغ، من "ميتا بلاتفورمز"، أكبر قدر من هذه المكاسب، حيث ارتفعت ثروته بأكثر من 72 مليار دولار لتصل إلى 200 مليار دولار، وهو أعلى مستوى وصلت إليه ثروة مؤسس فيسبوك منذ انضمامه للقائمة التي تضم أغنى 500 شخص في العالم.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصرف\)](#)

Gold prices stabilize after policymakers support the "Fed" to cut interest rates

Gold prices settled on Tuesday, after hitting an all-time high in the previous session, following comments from officials at the US Federal Reserve (central bank) that supported additional interest rate cuts in the future.

Gold recorded spot transactions about \$ 2625.52 an ounce after hitting a record high of \$ 2635.29 on Monday. U.S. gold contracts fell 0.1 percent to \$2,650.30 an ounce.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](#)

استقرار أسعار الذهب بعد دعم صناع السياسة بـ"الفيديرالي" خفض الفائدة



استقرت أسعار الذهب اليوم الثلاثاء، بعد أن سجلت أعلى مستوى لها على الإطلاق في الجلسة السابقة، عقب تعليقات من مسؤولين بمجلس الاحتياطي الفيدرالي الأمريكي (البنك المركزي) دعمت إجراء تخفيضات إضافية في أسعار الفائدة في المستقبل.

وسجل الذهب في المعاملات الفورية نحو 2625.52 دولار للأونصة بعدما بلغ رقماً قياسياً عند 2635.29 دولار أمس الاثنين. وتراجعت العقود الأمريكية للذهب 0.1 في المئة لتسجل 2650.30 دولار للأونصة.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصرف\)](#)

Oil Rises Amid Fears of Widening Middle East Conflict

Oil prices rose on Tuesday amid fears that the escalating conflict could affect supplies in the Middle East, as well as the possibility of a tropical storm affecting production in the United States, the world's largest crude producer, later this week.

Brent crude futures for November rose 21 cents, or 0.3 percent, to \$74.11 a barrel.

U.S. West Texas Intermediate crude futures for November rose 24 cents, or 0.3 percent, to \$70.61. Crude closed lower on Monday amid concerns about demand.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](#)

النفط يرتفع وسط مخاوف من اتساع الصراع في الشرق الأوسط



ارتفعت أسعار النفط اليوم الثلاثاء وسط مخاوف من أن يؤثر الصراع المتصاعد على الإمدادات في منطقة الشرق الأوسط، فضلاً عن احتمالات تأثير عاصفة مدارية على الإنتاج في الولايات المتحدة، أكبر منتج للخام في العالم، في وقت لاحق من هذا الأسبوع.

وارتفعت العقود الآجلة لخام برنت لشهر نوفمبر/تشرين الثاني 21 سنتاً، أو 0.3 في المئة مسجلة 74.11 دولار للبرميل. وزادت العقود الآجلة لخام غرب تكساس الوسيط الأمريكي لشهر نوفمبر/تشرين الثاني 24 سنتاً، أو 0.3 في المئة إلى 70.61 دولار. وأغلق الخام على انخفاض أمس الإثنين وسط مخاوف بشأن الطلب.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصرف\)](#)

China Stimulates Economy by Cutting Banks' Reserve

Requirements and Interest Rates

Chinese Central Bank President Pan Gongsheng revealed measures to stimulate the economy, most notably reducing the reserve requirement that banks must maintain and lowering the reference interest rate for lending.

He said the Chinese authorities would cut the reserve requirement ratio and the key interest rate, and cut the benchmark market interest rate.

He said the reserve requirement ratio would be cut very soon by 0.5 percentage points in order to provide the financial market with long-term liquidity of about 1,000 billion yuan (128 billion euros). China will also cut interest rates on existing mortgages and standardize down payment ratios for mortgage loans, he said.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](#)

الصين تحفز الاقتصاد عبر خفض الاحتياطي الإلزامي للمصارف وسعر

الفائدة

كشف رئيس البنك المركزي الصيني بان غونغشونغ، عن اتخاذ إجراءات لتحفيز الاقتصاد أبرزها خفض الاحتياطي الإلزامي الذي يتعين على المصارف الاحتفاظ به وخفض سعر الفائدة المرجعي للإقراض.

وقال إن السلطات الصينية ستخفض نسبة الاحتياطي الإلزامي وسعر الفائدة الرئيسي، وستخفض سعر الفائدة القياسي في السوق.

وبيّن أن نسبة الاحتياطي الإلزامي سيتم خفضها قريبا جدا بنسبة 0.5 نقطة مئوية من أجل تزويد

السوق المالية بسببولة طويلة الأجل تبلغ نحو ألف مليار يوان (128 مليار يورو). وأوضح أن الصين ستقوم أيضا بخفض أسعار الفائدة على قروض الرهن العقاري القائمة وتوحيد نسب الدفعة الأولى لقروض الرهن العقاري.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصرف\)](#)

World Bank: The Palestinian Economy Contracted By 35 Percent, Unemployment and Inflation at Record Levels

Eleven months into the Middle East conflict, the Palestinian territories are nearing free economic fall, amid a historic humanitarian crisis in the Gaza Strip, according to a World Bank report. Official data reveal a 35 percent decline in real GDP in the first quarter of 2024 for the Palestinian territories, representing the largest economic contraction ever.

According to the World Bank's report, titled "The Impact of the Middle East Conflict on the Palestinian Economy," the conflict has pushed Gaza's economy to the brink of total collapse, with an 86 percent contraction in the first quarter of 2024. The near-total halt in economic activity has also left the Strip in a deep recession, with its share of the Palestinian economy falling from 17 percent – on average in previous years – to less than 5 percent. In parallel, the West Bank's economy contracted by 25 percent in the first quarter of 2024, with the trade, services, construction, and manufacturing sectors experiencing the largest declines.

[Source \(Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited\)](#)

البنك الدولي: انكماش الاقتصاد الفلسطيني بنسبة 35 في المئة

والبطالة والتضخم عند مستويات قياسية

أظهر تقرير صادر عن البنك الدولي أنه بعد مرور 11 شهراً على الصراع في الشرق الأوسط، تقترب الأراضي الفلسطينية من السقوط الاقتصادي الحر، وسط أزمة إنسانية تاريخية في قطاع غزة. وتكشف البيانات الرسمية عن انحدار بنسبة 35 في المئة في الناتج المحلي الإجمالي الحقيقي في الربع الأول 2024 للأراضي الفلسطينية بشكل عام، مما يمثل أكبر انكماش اقتصادي على الإطلاق.

ووفق تقرير البنك الدولي الذي حمل عنوان "انعكاس الصراع في الشرق الأوسط على

الاقتصاد الفلسطيني"، فإن الصراع دفع اقتصاد غزة إلى حافة الانهيار التام، مع انكماش بنسبة 86 في المئة في الربع الأول 2024. كما ترك التوقف شبه الكامل للنشاط الاقتصادي القطاع في حالة ركود عميق، حيث انخفضت حصته من الاقتصاد الفلسطيني من 17 في المئة - في المتوسط بالسنوات السابقة - إلى أقل من 5 في المئة حالياً. وبالتوازي مع ذلك، انكمش اقتصاد الضفة الغربية بنسبة 25 في المئة بالربع الأول 2024، حيث شهدت قطاعات التجارة والخدمات والبناء والتصنيع أكبر انخفاضات.

[المصدر \(صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف\)](#)

A Sharp and Unexpected Contraction in Eurozone

Business Activity

Business activity in the Eurozone contracted sharply and unexpectedly this month, as the region's dominant services industry ground to a halt while the decline in manufacturing accelerated.

The slowdown appeared broad-based, with Germany, Europe's largest economy, deepening its slide, while France, the monetary union's second-largest economy, slipped back into contraction after the boost from the Olympic Games in August. The euro zone's flash composite Purchasing Managers' Index (PMI), compiled by S&P Global, fell to 48.9 this month from 51.0 in August, below the 50 mark that separates growth from contraction for the first time since February.

[Source \(Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited\)](#)

انكماش حاد وغير متوقع في نشاط النعمال بمنطقة اليورو

انكمش نشاط الأعمال في منطقة اليورو بشكل حاد وغير متوقع، هذا الشهر، مع توقف صناعة الخدمات المهيمنة في المنطقة، بينما تسارع التراجع في قطاع التصنيع.

وبدا التباطؤ واسع النطاق، حيث تعمق انحدار ألمانيا، أكبر اقتصاد في أوروبا، بينما عادت فرنسا ثاني أكبر اقتصاد في الاتحاد النقدي إلى الانكماش، بعد دفعة الألعاب الأولمبية في أغسطس (آب) الماضي. وانخفض مؤشر مديري المشتريات المركب الأولي لمنطقة اليورو، الذي أعدته "ستاندرد آند بورز غلوبال" إلى 48.9، هذا الشهر،

من 51.0 في أغسطس، وهو ما يقل عن مستوى الخمسين الذي يفصل النمو عن الانكماش، للمرة الأولى منذ فبراير (شباط) الماضي.

[المصدر \(صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف\)](#)

